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ÉVKÖZI 27. VASÁRNAP                             B év                 1– 4 oldal 
 
Olv.: Ter 2,18-24 – Zsid 2,9-11 – Mk 10,2-16 
A házasság fölbonthatatlansága 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! 
Tegnap az aradi vértanúkra emlékeztünk. Ezt a szentmisét rájuk gondolva ajánljuk fel. A 
vértanúk az értékekről tesznek tanúbizonyságot. Ők azok, akik minden helyzetben, minden 
körülmények között az életüket meghatározó elvekhez ragaszkodnak. Nem bocsátják áruba az 
életüket. Köszönjük az ő életáldozatukat, köszönjük az ő szolgálatukat. Hősi halálukkal 
valószínű többet tettek, mint amit egyébként tettek a nemzetért. Azokat el is tudjuk felejteni, 
akik többet, vagy kevesebbet tettek a nemzetért, de ők megmaradnak emlékezetünkben.  
 
Kérjük Isten kegyelmét, hogy ezek a jó példák ma is szóljanak hozzánk. Valamilyen fajta 
hősiesség nélkül nem lehet emberhez méltó életet élni. Gondjaink-bajaink is ebből 
származnak, az egész civilizált világ problémája itt gyökerezik. Az emberek aprópénzre 
váltják az életüket. Aprócska előnyökért eladják az elveiket, meg önmagukat is. 
Csodálkoznak azon, hogy ez a meghasonlott gondolkodás és életvitel lépten-nyomon 
megtermi a maga nagyon fájdalmas gyümölcsét. Ezt így hívjuk, hogy boldogtalanság, 
elégedetlenség, értelmetlenség.  
Tartsunk bűnbánatot, hogy méltóképpen ünnepeljük ezt az áldozatot. 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! Mire gondolnak, amikor hallják ezt az evangéliumi szakaszt? Milyen 
megoldások támadnak az önök szívében? Egyáltalán, hogyan hallgatják? Ezt a titkot egyetlen 
mondattal próbálom kifejezni:  

A jó magától értetődik! 
 
Meghatározni a rosszat kell. Egész életünk kapcsán mondhatjuk ezt. A jót természetesnek 
vesszük, a jó szolgálja az életet. Amikor rosszat tesz az ember, akkor elkezd magyarázkodni, 
védekezik, szabályokat, törvényeket fogalmaz meg, ezeket hívja segítségül, hogy 
valamiképpen kimossa magát. 
 
Az Isten által elgondolt emberi élet 
Azt hallottuk vasárnapról-vasárnapra, hogy Jézus úton van Jeruzsálem felé és tanít. Sok 
üzenetet hagyott ránk tanításával. Márk evangélista - a szentírás magyarázók szerint - erre a 
Jeruzsálembe vezető útra fűzi fel Jézus fontos üzeneteit. Ez a mai rész a legfontosabb üzenet. 
Az ember alapvető kérdésével foglalkozik. Egész életünk ezen igazság köré épül, hogy Isten 
kétneműnek teremtette az embert.  
 

A kétnemű ember találkozik, és együtt valósítják meg  
az Isten által elgondolt emberi életet.  
Ez a közös szolgálat az Isten igazi megdicsőítése! 
Az életről van szó! Az élet törvényéről van szó!  
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A jézusi magatartás megerősíti bennünk, 
hogy az élet törvénye megelőzi az összes emberi törvényt! 
Sőt, ez még a megfogalmazott isteni törvények előtt van! 

 
Itt az Isten legfontosabb gondolata fogalmazódik meg. Isten megteremti a világot. A Szentírás 
felhívja figyelmünket, hogy Isten az emberért teremti a világot. A teremtés az ember 
teremtését készíti elő. A megteremtett ember a világ sorsának formálója és alakítója. Isten az 
embernek ajándékozza a világot, rábízza a világ formálását és alakítását. Ez legsajátosabban  
szól az életről. 
 
A farizeusok Mózes váló levelére hivatkoznak 
A farizeusok mindig akadékoskodnak. Előjönnek azzal, hogy Mózes törvénye - nem az Isten 
törvénye - megengedi, hogy a férfiember elbocsássa az asszonyt váló levéllel. Az akkori 
felfogás szerint az asszony a férfi tulajdona, veszi, ezért váló levelet adhat neki. Az asszony 
akkor felszabadul a férfi tulajdonából, és egy másik férfi tulajdona lehet. Ez az Ószövetség 
világának furcsa gondolkodása. Később a görög és római kultúrkörben már az asszonyok is 
eljutnak oda, hogy ők is kezdeményezhetik a kapcsolat felbontását. Ott nem beszélnek arról, 
hogy ez hogyan is történik, van-e váló levél, vagy elbocsátó levél.  
 
A mai világban Magyarországon – nem biztos, hogy házasságokra kell gondolni – a 
valamilyen fajta házas kapcsolatok 60 %-a felbomlik. Amikor idáig jutunk, akkor ezt a 
helyzetet valamiképpen helyre kell tenni, orvosolni kell. Ilyenkor jönnek a szabályok, a 
törvények. Mit, hogyan? Nem magyarázkodni kell! Miért jutottunk ide?  
 
A farizeusok fölteszik a kérdést: „Mózes törvényéről Neked mi a véleményed?” Nagyon 
rafinált kérdés. Számtalanszor tapasztaljuk, hogy kelepcébe akarják csalni Jézust. Ha azt 
válaszolja, hogy Mózes megengedésével Ő is egyetért, akkor mi a különbség? Akkor Jézus 
közénk tartozik, éppen olyan, mint mi vagyunk. Ha azt mondja, hogy Mózes engedékenysége 
elfogadhatatlan, akkor lázadó. Sajátos a helyzet. Jézus akkor úgy válaszol, ami tanítás is: 
„Mózes a ti keményszívűségetek miatt engedte ezt meg. – Ez egy engedmény. - Kezdetben 
nem így volt. Kezdetben Isten férfit és nőt teremtett. Az ember ezért elhagyja atyját és anyját, 
feleségéhez csatlakozik és a kettő testben egy lesz.”  
 
Isten gondolata: a férfi és nő egysége 
Magyar nyelvhasználatunkban a férfit igen sokszor embernek mondjuk, az asszonyt meg 
asszonynak. Nem! Isten embert teremtett, mégpedig férfit és nőt. A férfi sem jeleníti meg 
egyedül az Isten embereszményét és a nő sem jeleníti meg egyedül Isten embereszményét. A 
Szentírásból tudjuk, hogy Isten egymásnak ajándékozta őket: 
 

„Amit Isten egybekötött, ember szét ne válassza!” 
 
Ha mi meg akarjuk jeleníteni Isten embereszményét, akkor a két ember egységében kell 
gondolkodnunk. A teremtés története erről szól. A férfi teremtésekor nem találkozik az Isten 
ajándékával. A föld az övé, örül neki. Minden élőlény az övé, örül neki, de nincs társa. 
Amikor Isten odavezeti hozzá az asszonyt, akkor a férfi megállapítja, hogy ő éppen olyan, 
mint én vagyok. 

A férfi és nő egysége, 
a kettő összetartozása jeleníti meg az Isten gondolatát! 
E nélkül az egység nélkül emberről nem lehet beszélni! 
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Kezdetben Isten így gondolta el az embert! Ez az isteni gondolat ma épp úgy érvényes és 
érvényes lesz az idők végezetéig, mert a két lény egymást kiegészíti!  
 

Különben nem lehet beszélni teljességről! 
 

Itt keresztény házasságról van szó, ami szentség! 
Karl Rahner amikor erről a titokról elmélkedik, akkor azt mondja: „Az ember titka az Isten 
titkából ered, az Isten titkából származik. Az Isten Szentháromságos közösség.” Az ember 
titkát két ember közössége fejezi ki. Ez azt hangsúlyozza, hogy a szeretet erősebb a halálnál 
is. Ezzel mindenki egyetért. Csak, amikor kiderül az ember elégtelensége, akkor az ember ezt 
az összetartozást gyengíti. Egyszer csak számára elviselhetetlen lesz ez a kapcsolat, nem lehet 
élni ebben a kapcsolatban. Az ember akkor úgy gondolja, hogy egyetlen megoldás van, ezt fel 
kell oldani. Csakhogy egyről nem szabad megfeledkezni, hogy itt egyáltalán nem emberi 
kapcsolatról, hanem keresztény házasságról van szó! 
 

Krisztus az Isten gondolatát 
a keresztény házasság gondolatában mondja ki! 

A keresztény házasság több mint szerződés! 
A keresztény házasság szentség! 

 
Amikor Jézus az apostoloknak erről beszél, 
akkor azt mondják: ez embernek lehetetlen,  
ezt az ember nem tudja megvalósítani.  
Jézus azt mondja: de igen!  
Ez csak Isten segítségével lehetséges! 

 
Ez a kérdés fölveti bennünk azt az igazi gondolatot, 

hogy lehet-e Isten segítsége nélkül az ő eszményét megvalósítani? Nem! 
 Isten segítsége nélkül keresztény házasságban élni nem lehet! 

 
A kérdés akkor éles, amikor megkeresztelt, de pogány életmódot folytató emberek „úgymond 
keresztény elvek szerint házasságot kötnek.” Igazából formalitásról van szó.  
 
Keresztény házasság több mint szerződés, szentség. Ha csak szerződés lenne, azt bármikor fel 
lehetne bontani. A válóperek, a bontóperek erről szólnak, a szerződés felbontásáról. A világ 
erről csak így tud gondolkodni. Jézus viszont azt mondja: Nagy ez a titok! Én az Isten titkához 
vezetlek vissza benneteket! Pál apostol, amikor erről a titokról gondolkodik, akkor azt mondja: 
Én Krisztusra és az Egyházra vonatkoztatok. Krisztus szerette az Egyházat, mindhalálig 
szerette, meghalt érte. Az Egyház válaszképpen mártíriumot vállal, a mártíriumig jut el 
Krisztus iránti szeretetében. 
 
A házasság a szeretet szentsége, ami egyenlő a szolgálattal, az áldozattal! 
Alapvetően arról van szó, hogy az ember el tudja-e fogadni, hogy a házasság nem a boldogság 
szentsége, hanem a szeretet szentsége. A szeretet áldozatot jelent, szolgálatot jelent. Az ember 
alapmagatartása a szolgálat. Nem régen jelent meg egy könyv, egy francia püspök írta. A 
könyv címe: „A szolgálat menti meg a világot.” Itt a kulcs! 
 

A házasság misztérium, az Isten titkából ered. 
A házasság szentség, azt az igazságot jeleníti meg:  
A szeretet erősebb, mint a halál! 
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Amikor emberek egymásra találnak, akkor ezt az igazságot vallják, hogy ez a szeretet soha se 
fogyjon el. Ez a szeretet erősebb a halálnál is. A halál sem tudja ezt megszüntetni. Csakhogy a 
szeretet egyenlő az áldozattal, egyenlő a szolgálattal. Valójában miről van szó? Isten 
embereszméje két ember találkozásában jelenik meg. A két ember találkozása azt jelenti, 
hogy egymás életét szolgálják   
 

Nem a boldogság szentségéről van szó! 
Elsősorban mindenki erre gondol, hogy boldogság. Nem! 
Szeretet! Ami folyamatos, mindennapi szolgálatot jelent! 

 
Nem rég elmélkedtünk Jézus titkáról. Jézus titka Isten szeretetének drámai kinyilatkoztatása. 
Jézus kimutatja Isten szeretetét, és ebbe belehal! Ez a titok a búzaszem titka. Az ember 
életének titka is a búzaszem titka.  
 

Egymást szolgáljuk, és ebbe belehalunk, 
de ebből támad az élet! 

 
Ez azt jelenti, hogy azok az örömök, boldogságok is,  
amik azért nap, mint nap megteremnek,  
azok megduplázódnak, egyre nagyobbak lesznek.   
A bajok meg gondok, amik nap, mint nap előbújnak,  
azok meg könnyebbek lesznek, könnyebben elviselhetők,  
mert az ember fölismerte azt, hogy egymáshoz tartozunk.  
Egymással közösségben lenni csak így lehetséges! Nagy ez a titok!  
Pál apostol azt mondta: „Én Krisztusra és az Egyházra vonatkoztatom!” 

 
Nagy ez a titok! Aki föl tudja fogni, fogja föl, mert egyedül ez az út az ember útja. Nincs más 
út! Az összes többi út, amit ma próbálgatnak az emberek, az a semmibe visz. Ez az egyetlen 
út szolgálja az életet! Ez az út ajándékozza nekünk a gyerekeket, ezen nőnek föl a gyerekek! 
 

Ezen az úton ismeri föl az ember azt, 
hogy van értelme az életének, nem hiába született! 

Isten egymásnak ajándékoz bennünket!                                                                     
+  A M E N  + 

 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
Kedves Testvérek! Kérjük Isten kegyelmét, hogy akik már elrontották az életüket, azok 
hordozzák a terhüket, ahhoz is erőre van szükség. Isten abban is segít! Akik tervezik az 
életüket, azok kapják meg azt a megvilágosító kegyelmet: mit jelent férfinek lenni, és nőnek 
lenni. Mit jelent az, hogy a férfiember az erejét a gyöngédségben jeleníti meg. Mit jelent az, 
hogy az asszony erejét az otthonteremtésben mutatja meg.  
Nekem az a véleményem, hogy sem a férfiak, sem az asszonyok nem tudnak mit kezdeni a 
titkukkal. Az a világ, amiről hallottunk az a férfiuralom világa volt. A mai világ a női uralom 
világa. Mindegyik tévedés, de úgy érzem, hogy a tévedés ma nagyobb. Nagyon lényeges 
pogány bölcselet szerint: a tökéletesnek korrumpálódása gyalázatos dolog. Ne felejtsék el 
férfitestvérek, hogy az asszony teremtett voltában tökéletesebb, mint a férfi. Normális esetben 
több áldozatra, nagylelkűségre, lemondásra képes és kész. Ha ezt nem vállalja, akkor egy 
gyalázatos világ teremtődik. Imádkozzunk, hogy igazán fölismerjék hivatásukat, mert az élet 
ezen alapszik! 

Mi Atyánk… 


